
DERDE VERGADERING, 
gehouden in het gebouw der Tweede Kamer, 
op Vrijdag 27 Februari 1914, te 11 uur. 

Voorzitter de Heer BOS. 

Afwezig1: in den aanvang" de Heer TETI LAAN. 

De Voorzitter stelt aan de orde punt 1 (vroeger 5) van den 
Leidraad. 

De Heer D E SAVORNIX LOHMAN is van oordeel, dat punt 1 
eerst gvoed besproken kan worden, als punt 2 (vroeger 6) 
daarbij tevens behandeld wordt; maar nu punt 1 zelfstandig 
aan de orde komt, wil spreker, ook namens zijne vrienden, 
zeggen, dat huns inziens het bestuur der openbare school bij 
de gemeente behoort te blijven, vooreerst omdat dit de histo
risch g'eworden toestand is, en men niet noodeloos een omkeer 
moet breng'en in het beheer van de school, en voorts omdat 
het g'oed is, dat het onderwijs zich kan blijven aanpassen 
aan de omgeving*. Eene g-eheel andere zaak is evenwel de 
bekostiging*, doch die komt bij punt 2 ter sprake. 

De heer TYDKMAX vindt evenzeer, dat het bestuur van de 
openbare school bij de gemeente moet blijven. Spreker voelt 
als een groot bezwaar, indien onderwijs Rijkszaak werd, dat 
dan de plaatselijke belangstelling zou verminderen, en 
wenscht ook als argument voor zij ne meening aan te voeren, 
dat men de differentiatie moet behouden. Zijns inziens kan 
uniformiteit niet anders dan schaden; daarentegen is i e 
gemeente het aangewezen lichaam om de gestie van het onder
wijs te voeren. Spreker sluit zich dus aan bij den Heer 
D E SAVORNIN LOHMAN. 

De Heer D E BEAUFORT is het ook met de beide vorige 
sprekers eens, en wil nog als argument tegen overbrenging 
van het beheer bij het Rijk aanvoeren, dat de kosten dan 
hooger zullen worden, omdat men bijv. niet zou kunnen 
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volstaan met het Rijksschool toezicht, zooals het thans is 
ingericht. Ook zou spreker het betreuren, als de onderwijzer 
Rijksambtenaar werd, want dit zou zoowel te.zijnen nadeele 
als ten nadeele van het onderwijs zijn. 

De Heer ROODHUYZEX ZOU de wet zoodanig" willen verrui-
meen, dat 2 of 3 g*emeenten samen ééne openbare school 
konden hebben. 

De VOORZITTER zegt, dat dit bij een later punt ter sprake 
komt. 

De Heer KETELAAR betreurt het, dat de Heer TER LAAN 
afwezig- is, omdat deze, meent hij, waarschijnlijk eene lans 
zou willen breken voor onderwijs Rijkszaak. Spreker zelf 
h PP ft vroeg'er ook tot de voorstanders van dien wensch 
behoord, vooral, omdat die verandering' ten platten lande 
verbetering' zou kunnen breng'en. Maar hij is van meening 
veranderd, want wel zou het onderwijs in achterlijke gemeen-
ten stijgen, maar het peil daarvan in de groote steden zou 
achteruitgaan. Elke verbetering' in het onderwijs zal afstuiten, 
op het bezwaar, dat zij dan overal zal moeten worden inge
voerd, hetgeen enorin veel geld zou kosten. Ook acht spreker 
In t beter, dat de onderwijzer g'emeente-ambtenaar blijft, want 
wordt hij Rijksambtenaar, dan zal het aantal overplaatsing-en 
toenemen, en dit zal den rustigen gang van het onderwijs 
benadeel en. 

De Heer TER LAAX komt ter vergadering*; de VOORZITTER 
deelt hem het verloop der discussie mede. 

Den Heer VAX DER MOLEX is het gegaan als den Heer 
KETELAAR. Vroeger voelde ook spreker voor onderwijs Rijks
zaak, vooral omdat dan de belangen van de onderwijzers beter 
behartigd zouden kunnen worden, maar hij is tot het inzicht 
gekomen, dat het voor het onderwijs zelf nadeelen zou 
brengen. Daarom wenscht spreker het behoud van den tegven-
woordigen toestand. 

De Heer TER LAAX dankt den VOORZITTER, dat deze hem 
op de hoogte der debatten heeft gesteld, en zeg*t, dat onder 
de onderwijzers in de laatste '20 jaren het vprlangen naar 
oudprwijs Rijkszaak is opgekomen, omdat er niet genoeg 
gedaan wordt voor het onderwijs en de onderwijzers. Zoo doen 
bijv. de rijke boeren in Groningen, waar de gemeenteraden 
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liberaal zijn, veel te weinig1; evenzoo in Limburg", zelfs in 
gemeenten waar geen hoofdelijke omslag noch opcenten op de 
Rijksbelastingen worden geheven, geeft men niet meer dan 
de minimum jaarwedde. Spreker acht echter de gemeentelijke 
autonomie een groot voordeel, omdat dan het onderwijs ge
makkelijker kan worden ingericht naar de behoeften, en als 
punt 2 in orde komt, dan zou ook spreker er de voorkeur aan 
geven, als het bestuur van de openbare school bij de gemeente 
bleef, wanneer de kosten komen voor het Rijk. 

De Heer NOLENS deelt mede, dat hij en zijne vrienden het 
niet noodig achten steeds ook hunnerzijds instemming te 
betuigen met hetgeen door anderen is gezegd. Spreker ver
klaart daarom, dat van hun kant vooraf met den Heer 
D E SAVORNIN LOHMAN over de verschillende punten is gecon
fereerd. 

De VOORZITTER acht het toch van belang, dat men zooveel 
mogelijk alle meening'en verneemt. Persoonlijk is spreker het 
eens met hetgeen de Heeren KETELAAR en TER LAAN hebben 
gezegd; hij mag dus constateeren, dat met algemeen goed
vinden het bestuur van de openbare school bij de gemeente 
zal blijven. 

Punt 2. De VOORZITTER stelt thans aan de orde punt 2, (vroeger 6) , 
zooals het luidt na het aangenomen wijzigingsvoorstel van 
den Heer D E SAVORNIN LOHMAN. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN is het eens met den Heer 
TER LAAN, dat er voor gezorgd moet worden, dat het onder
wijs behoorlijk bekostigd wordt. Het Rijk moet z. i. vooral 
voor de traktementen zorgen, want zoolang die niet goed zijn, 
zal de publieke belang'stelling zich meer bemoeien met de 
onderwijzers dan met het onder-wijs. Naar sprekers gevoelen 
moeten de salarissen betaald worden door het Rijk; wordt dan 
echter de onderwijzer niet grootendeels Rijksambtenaar? 
Neen; hij wordt aangesteld, beoordeeld door de gemeente: 
waar het g*eld van zijn salaris uit geput wordt kan hem niet 
schelen. Zoodanige bezoldiging' door het Rijk is bovendien 
de zuinigste, want een e gemeente kan ook te veel salaris 
geven. Wanneer het Rijk de salarissen regelt, dan moet dit 
geschieden naar gelang" van de dienstjaren; men kan, gelijk 
thans reeds het geval is, het Rijk verdeelen in districten, 
waarbij rekening* wordt gehouden met de levenswijze in elke 
bepaalde streek; maar het zou niet practisch zijn om over het 

i 

Instituut voor Nederlandse Geschiedenis, Grondwetscommissies 1883-1983
1913 Commissie-Bos, notulen, plenair, 1914-02-27

Notulen der Staatscommissie voor het onderwijs ('s-Gravenhage 1920)



39 

geheel e land eene uniforme regeling door te voeren. Ook moet 
er bij de salarisreg-elingen rekening' mede gehouden worden, 
of de onderwijzer een gezin en kinderen heeft. 

De VOORZITTER geeft in overweging* op de bijzonderheden 
van de salarieering op dit oogenblik niet verder door te gaan. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAH wilde alleen zeggen, dat als 
het Rijk de traktementen regelt, het met allerlei consideraties 
rekening kan houden. Hij wenscht er nog aan toe te voegen, 
dat als eene gemeente iets meer wil geven dan het Rijk be
taalt, dit geoorloofd moet zijn, maar dan moet diezelfde 
bijbetaling ook ten goede komen aan de bijzondere school. 

Dan zou spreker iets willen zeggen over de bekostiging der 
leermiddelen en van den schoolb/mw. Wenscht de VOORZIT-
TKR, dat dit thans zal besproken worden? 

De VOORZITTER wijst er op, dat men of alle uitgaven 
tezamen kan behandelen, en dan eene verdeeling over de 
\'t t M-lullende openbare lichamen aanbrengen, of elk onderdeel 
afzonderlijk in beschouwing- nemen. Spreker acht het ge-
wenschter de geheele kosten gezamenlijk te behandelen. 

De Heer D E SAVOKNIK LOIIMAX heeft daartegen geen be
zwaar. Evengoed als de salarissen kunnen ook de leermidde-
11 ii. of beter gezegd, de exploitatie-uitgaven der school door 

Itijk woiden bekostigd; het gemiddelde per hoofd is 
daarvan ook wel te berekenen. Echter is het zeer moeilijk 

goede regeling te treffen voor den schoolbouw. Volgens 
de bestaande wet zorgt de gemeente, daarin tegemoetgekomen 
door het Rijk, voor localiteit; ging" dit ook geheel op het 
Rijk over, dan zou het aanzienlijk duurder uitkomen. Maar 
de grootste moeilijkheid levert op (Je schoolbouw ten aanzien 
van de bijzondere school. Men zou als algemeenen regel 
kunnen stellen, dat de gemeente zorgt voor de localiteit voor 
het openbaar onderwijs; dit zou ook kunnen voor het bijzon
der onderwijs, maar alben in eene gemeente, die snel groeit 
als bijv. Rotterdam, dan kan de gemeente eene bijzondere 
school bouwen in eene wijk. waar het blijkt, dat er voldoende 
kinderen van zullen gebruik maken. De gemeente zou ook 
voor den bouw van eene hij zondere school geld kunnen geven, 
zoodat daardoor de rente der bouwkosten gedekt is. Dit zijn 
détails, maar het groote beginsel moet zijn, dat de g-emeente 
zorgt voor schoolruinite in verband mèt het aantal kinderen 
dat er is. Nu zou men de opmerking kunnen maken, dat er 
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zoo doende wel eens te veel scholen konden komen, maar in 
sprekers stelsel moet, om noodelooze splitsing in kleine 
schooltjes tegen te gaan, een deel der kosten door die split
sing veroorzaakt blijven ten laste van de gebruikers. Dit ook 
in antwoord op de vraag, gisteren door den Heer KETELAAR 
gedaan. 

De VOOR7ITTER beg-int met er op te wijzen, dat ook in het 
bij den Leidraad gevoegde begeleidend schrijven uitkwam, 
dat de sprekei's vrij zijn in het midden te brengen wat zij 
voor eene goede behandeling noodig achten; ook daarom, acht 
hij het goed, dat bij dit punt reeds enkele andere zaken in 
het algemeen worden besproken, die nog bij andere punten 
ter sprake komen. 

Spreker resumeert dan de wenschen van den Heer D E 
SAVORXIX LOHMAX; deze wil dus een minimum-Rijkssalaris 
met eene standplaatstoelag*e; de gemeenten mogen dat ver
meerderen, mits zij een gelijk bedrag geven aan de onder
wijzers der bijzondere school. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAX merkt op, dat hij niet sprak 
van een minimum-salaris, maar van een behoorlijk salaris. 

De VOORZITTER zou dat dan willen noemen ,,een wettelijk 
salaris". Voorts wil de Heer D E SAVORXIX LOHMAX de exploi
tatie van de school doen betalen door het Rijk en den school-
bouw door de gemeente. 

De Heer D E MEESTER vraagt: zonder dat het Rijk hierin 
bij draagt? 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAX antwoordt: dat is eene 
quaestie tusschen de gemeente en het Rijk; hoe het tusschen 
hen verdeeld zal worden, gaat buiten deze Staatscommis
sie om. 

De VOORZITTER gelooft dat niet, maar wil thans in het 
midden laten, hoe dit zou worden verdeeld. 

De Heer VAX DER MOLEX wenscht de bedoeling van den 
Heer D E SAVORXIX LOHMAX toe te lichten. In afwijking van 
de tegenwoordige regveling- wil deze de werkelijke salarissen 
en de leermiddelen door het Rijk doen betalen; thans zijn de 
gemeentebesturen aansprakelijk voor de gebouwen, maar 
krijgen vergoeding van het Rijk, Dit principe blijft, maar 
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hoe de vergoeding zal worden verdeeld zal later worden uit-
gemaakt. 

De VOORZITTER constateert dus, dat de Heer D E SAVORNIX 
LOHMAX wenscht, dat de salarissen, de leermiddelen en 
verdere exploitatie zullen komen ten laste van het Rijk, doch 
de gebouwen ten laste van de gemeente, daargelaten wat de 
verhouding zal zijn, waarin het Rijk aan de gemeente eene 
terugbetaling zou geven. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAX wijst er op, dat zijn voor
stel, ook wat de gebouwen betreft, afwijkt van het bestaande, 
omdat de gemeente dan aan de bijzondere school geld mag 
geven voor de gebouwen. 

De VOORZITTER is van oordeel, dat dit bij de geldelijke 
voorziening voor de bijzondere school kan worden besproken. 

De Heer TER LAAX kan het denkbeeld, dat het Rijk de uit
gaven voor de salarissen en voor de leermiddelen voor zijne 
rekening* zal nemen wel aanvaarden. Ten opzichte van de 
salarissen dient echter uitgemaakt, of het Rijk slechts de 
normale wedde of wel het werkelijk uit te keeren bedrag zal 
vergoeden. De gemeenten toch staan in de verzorging van het 
openbaar onderwijs niet in gelijke conditie. Men vergelijke 
bijv. gemeenten als Leeuwarden en Maastricht met elkander. 
De eene gaat gebukt onder de uitgaven voor het openbaar 
onderwijs, terwijl de andere uit dien hoofde zeer luttele 
kosten heeft te diagen. In gemeenten met vele openbare 
scholen is men dientengevolge wel eens genoodzaakt ge-
wenschte verbeteringen uit te stellen. Het Rijk moet mitsdien 
meer dan een wettelijk minimum vergoeden. Het door den 
Heer D E SAVORXIX LOHMAX ontwikkeld stelsel brengt hierin 
ook naar sprekers meening verbetering. Voor bepaalde cate
gorieën van gemeenten kan dan — liefst bij Koninklijk 
besluit en niet in de wet zelve, omdat latere wijziging dan 
gemakkelijker is — een standaard wedde voor de onderwijzers 
bepaald worden, en dat bedrag vergoedt het Rijk zoowel voor 
de openbare als voor de bijzondere scholen in die gemeenten. 
Hieraan is de voorkeur te geven boven een stelsel, volgens 
hetwelk het Rijk het minimum vergoedt, terwijl de gemeente
kas voor het meerdere heeft te zorgen. Dan moeten echter 
tevens omtrent de grrootte der klassen, den leeftijd van toe
lating der leerlingen enz. dezelfde bepalingen voor de open
bare en de bijzondere scholen in die gemeenten gelden, maar 
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dit zijn détailpunten, die bij de vragen 11 en 18 van den 
Leidraad nader onder liet oog gevat kunnen worden. 

Ten aanzien van de leermiddelen is ook spreker er van 
overtuigd, dat zeer gemakkelijk het gemiddeld kostenbedrag 
per leerling berekend zal kunnen worden. 

Wat de kosten van schoolbouw betreft, staat men voor 
grooter moeilijkheid. Voor het openbaar onderwijs werkt het 
tegenwoordig stelsel goed, mits men met goedgezinde ge
meentebesturen en goed gevulde gemeentekassen te doen 
heeft. Hoe is het echter vast te stellen, welke de behoefte 
is aan lokaliteit voor het bijzonder onderwijs? In een over
wegend katholieke streek is dit natuurlijk wel na te gaan, 
maar hoe zal men voor eene gemeente als Den Haag bijv. 
te weten komen, waar die behoefte bestaat en hoe groot zij 
is? Hier acht spreker het stelsel van den Heer D E SAVOENIN 
LOHMAN practisch onuitvoerbaar, maar bovendien ook niet 
noodig. De schoolvereeniging*en zelve kunnen immers wel 
vrij nauwkeurig vaststellen voor hoeveel kinderen op hare 
scholen ruimte moet zijn. Het thans vigeerend stelsel werkt 
daarom beter. Slechts rijst de vraag': hoe is in de kosten 
daarvan te voorzien? Ook spreker zou niet de volle kosten 
voor Rijksrekening gebracht willen zien, maar wel een zeer 
belang-rijk deel, bijv. ongeveer 3/4 der kosten, hetgeen het 
Rijk dus gelijkelijk aan gemeente- en schoolbesturen ter be
strijding van de bouwkosten zou moeten vergoeden. De 
marge, die er dan blijft, is noodig als rem om te voorkomen, 
dat tot schoolbouw wordt overgegaan, voordat die bepaald 
noodig* is. 

De Heer NOLENS constateert, dat de vorige spreker het 
niet de bedoeling van het# stelsel'-DE SAVOENIN LOHMAN grod-
tendeels eens is. Omtrent de salarissen zou ook spreker willen 
vastleggen, dat de Rijksregeling een vaste moet zijn en dus 
niet een minimale, waarvan gemeente- of schoolbesturen zou
den kunnen afwijken. Nu heeft de Heer D E SAVOENIN 
LOHMAN zich gedacht, dat zoodanige afwijking* voor bijzon
dere omstandigheden toelaatbaar zou zijn. Dit ontraadt 
siireker, wijl men dan toch weer een minimum-regeliiig 
krijgt met ongelijkheden als gevolg*. Slechts deze vrijheid 
zou men desnoods voor de genieën ten kunnen vindiceeren, 
dat zij desg'ewenscht sumumeraire onderwijzers boven het 
wettelijk verplicht getal mogen aanstellen, maar ieders 
wedde zij een vaste, waarbij dan met de verschillende deelen 
des lands rekening kan worden gehouden. 

Omtrent de schoolbouwkosteii merkt spreker nog op, dat 
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zoo men een gedeelte — zij net een klein gedeelte — laat 
voor rekening van de gemeenten en voor de schoolvereeni-
gingen, de rechtsgvelij kheid toch. weer niet geheel wordt door
gevoeld, wijl in het eene geval de gemeentekas en in het 
andere particulieren daarin zullen hebben te voorzien. 

l)e Heer VAN VEEN wijst erop, dat reeds eene groote ver-
betering van het vigeerend stelsel zou verkregen zijn, zoo het 
aan gemeentebesturen vrijstond gebouwen van openbare 
scholen aan schoolvereenigingen te verhuren, iets waartegen 
thans de wet zich verzet. 

Ook de Heer D E MEESTER wil vaste wedden van Rijkswege 
voorschrijven en die uit de schatkist vergoeden. Hetgeen de 
gemeenten daar financieel mee profiteeren kan met de uit
keeringen volgens de wet van 1897 verrekend worden, even
als in 1905 geschiedde. Niet gemakkelijk zal de regeling van 
de standplaatstoelag'e zijn. Spreker denkt daarbij aan de vele 
moeilijkheden, thans reeds ondervonden bij dergelijke toe
lagen ten laste van Hoofdstuk VII B der Staatsbegrooting*. 
Het zal ui t dien hoofde aanbeveling verdienen de reg'eling 
dier standplaatstoelagen niet geheel in de wet zelve vast te 
leggen, doch détails a-an eene regeling- bij Koninklijk besluit 
over te laten. 

Het begrip ,,leermiddel en" moet natuurlijk in ruimen 
zin, dus als kosten van exploitatie in het algemeen, worden 
opgevat. Maar acht men de uitgaven voor schoolbaden, 
schoolartsen, schoolkleeding en -voeding", belooningen en 
eereblijken enz. daar ook toe te belmoren? Zal dus het Rijk 
dat alles ook vergoeden, of begrijpt men dit onder het meer
dere, dat de gemeente heeft te bekostigen? Naar sprekers 
meen ing moet hiervoor, anders dan bij de weddereg-eling, 
eene marge voor de gemeentebesturen gelaten worden. 

Wa t de uitgaven voor schoolbouw betreft, waarschuwt 
spreker er tegen de openbare kassen voor particuliere school-
veivenigingen open te stellen, als men althans daaraan niet 
door een bepaald gedeelte • voor rekening der particulieren 
zelven te laten, eenige begrenzing stelt. Ook zou men door 
liet openbaar gezag de behoefte ook voor het bijzonder onder
wijs kunnen laten beoordeelen. In Ned.-O.-Indië heeft de 
Gouverneur-Generaal te dien aanzien ook een recht van 
medespreken. 

i 

De Heer KETELAAR kan zich vereenigen met den gedach-
tengang, dat de gemeenten de openbare scholen zullen blij
ven beheeren en dat het Rijk met uitzondering van school-
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bouwkosten alles vergoedt. Slechts zou hij aan de gemeente
besturen het recht om boven den wettelijken norm te gaan 
niet willen ontnemen. Eene uniformiteit, als bijv. door den 
Heer MOLENS voorgestaan, zal in het nadeel blijken te zijn 
van verschillende onderwijzers, bijv. die in kleine welge
stelde gemeenten als Zeist of Heemstede werkzaam zijn, 
waar men voor goed openbaar onderwijs wat over heeft. 

Ook ten aanzien van de exploitatiekosten behooren de ge
meenten het recht om wat meer dan het minimum te beste
den, te behouden. 

Het denkbeeld om een deel der schoolbouwkosten onver-
goed te laten heeft sprekers instemming. Voor de bijzondere 
scholen zal de verrekening geldelijk moeten geschieden en 
dus niet zoo, dat de gemeenten de gebouwen ook voor het 
bijzonder onderwijs zouden stichten. Eindelijk mag eene be
paling niet ontbreken ten aanzien van de verrekening voor 
het geval eene schoolvereeniging ophoudt te bestaan. Een 
voorbeeld daarvan treft men in de Amsterdamsche verorde
ning- op het voorbereidend onderwijs aan. 

De Heer TYDEMAN gaat met het stelsel D E SAVORNIX 
I/OHMAN niet mede. Verkeerd acht hij het, dat de gemeenten 
ook voor het surplus een wissel zouden mogen trekken op 
's Rijks schatkist. Ook geldelijk behooren de gemeenten 
zelven bij het onderwijs geïnteresseerd te blijven. Ook ten 
aanzien van de leermiddelen is dit het geval. De Rijks
bijdrage moet dus berekend zijn voor eene normaal inge
richte school, waarvan de inrichting in de wet wordt om
schreven. Ten aanzien van schooibouw voelt spreker zich 
aangetrokken door het denkbeeld van den Heer VAN VEEN 
om verhuring van openbare schoolgebouwen ten behoeve van 
bijzondere scholen mogelijk te maken. 

De Heer ROODHTJYZEN verheugt zich er over, dat men vrij 
algemeen niet op de gemeentelijke kassen de kosten wil 
doen drukken. Pacificatie is slechts mogelijk door over
brenging daarvan naar het Rijk. Met de denkbeelden van 
den Heer KETELAAR nopens de salarissen is hij het oneens. 
Men moet komen tot vaste wedden, vermeerderd met zekere 
toelagen voor standplaats e. d. Dat er sommige onderwijzers 
niet beter van zouden worden, is geen ernstig bezwaar. Ver
kregen rechten immers zullen geëerbiedigd moeten worden, 
evenals in 1876 ten opzichte van de jaarwedden van sommige 
hoogleeraren geschiedde. Grooter is het belang, dat overal 
voortaan goede salarissen zullen worden betaald. 
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Omtrent den schoolbouw acht ook spreker het behoud van 
eene zekere marge als rem tégen onnoodig bouwen gewenseht. 
Eenige ongelijkheid blijft dan weliswaar, zooals de Heer 
NOLENS opmerkte, maar dat is een gevolg van de omstan
digheid, dat de openbare school nu eenmaal is het voor allen 
bestemde instituut. Ook is. om onbesuisd oprichten van 
kleinere schooltjes tegen te gaan, het denkbeeld van een 
progressief percentage te overwegen in dien zin, dat eene 
school met tien leerkrachten ook naar verhouding- heel wat 
meer voor localiteit vergoed krijgt dan eene met één of twee 
onderwijzers. 

De Heer D E BEAUFORT ZOU zich zijn oordeel over het stelsel-
D E SAVORMX LOHMAN willen voorbehouden, totdat hij de 
financieele gevolgen daarvan kan overzien. Omtrent de 
wedden acht hij de vrijheid voor gemeentebesturen om deze 
eenigszins boven het standaardbedrag te verhoogen ge
wenscht, teneinde bijv. in de geleg-enheid te zijn een onder
wijzer, die bijzonder ter plaatse gezien is, te kunnen behou
den. Voorts ontraadt hij de wedden regeling aan een 
Koninklijk besluit over te laten, wijl de aandrang tot 
gestadige verbetering- vooral bij Ministers, die daaraan geen 
weerstand weten te bieden, bedenkelijk kan zijn. Ook ten 
aanzien van de leermiddelen ontneme men niet alle vrijheid 
aan de gemeentebesturen; anders dooft men daar de belang
stelling in de onderwijszaken uit. Ten opzichte van den 
schoolbouw acht spreker het stelsel-Di-: SAVORNIX LOHMAX in 
algemeene lijnen wel aannemelijk'. Waarom toch zou niet te 
constateeren zijn, voor hoeveel kinderen in een bepaald 
stadsdeel ruimte verschaft moet worden ; ook wat het bijzon
der onderwijs betreft? En waarom zou niet ook het denk
beeld ingang kunnen vinden, dat in eenzelfde gebouw eene 
openbare en eene bijzondere school ondergebracht worden? 
Wordt dan eene school opgeheven, welnu dan kan de g-e-
meente over de vrijkomende ruimte, al naar gelang der 
behoefte, beschikken ten behoeve van het openbaar dan wel 
van het bijzonder onderwijs. 

De VOORZITTER stelt voorop, dat het op dit oogenblik niet 
de bedoeling is omtrent de geuite denkbeelden eene beslissing 
te nemen, slechts om eene uitwisseling van gedachten te 
krijgen, waarvan eene later in te stellen Subcommissie bij 
het ontwerpen van wettelijke voorschriften profijt zal kun
nen trekken. Die gedachten resumeerende constateert 
spreker, dat men vrij algemeen op de begroot ing van iedere 
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school afzonderlijke bedragen voor salarissen, voor leermid
delen (alles inbegrepen) en voor rente en aflossing van 
schoolbouwleeningen gebracht wil zien, waarvan de eerste 
twee posten door het Kijk, laatstbedoelde uit de gemeentekas 
te vergoeden. De Staat zal dus hebben vast te stellen de 
normale bedragen van de jaarwedden en van de leer
middelen en zal g'oedkeuringsrecht moeten hebben ten aan
zien van de schoolbouwplannen. Zoowel ten aanzien van de 
jaarwedden als van de leermiddelen zal dus voortaan de 
Staat de werkelijke uitgraven voor de normaal ingerichte 
school overnemen. Daarnaast moet men echter de vrijheid 
laten aan gemeente- en schoolbesturen om de school beter 
in te richten dan deze normaal ingerichte school. Een gevaar 
voor opnieuw oiitbrandenden schoolstrijd behoeft men van 
deze vrijheid niet te duchten, mits in iedere gemeente 
hieromtrent hetzelfde geldt voor openbaar en bijzonder 
onderwijs. Intusschen zou ook spreker, evenals de Heer 
D E BEAUFORT, zich omtrent deze punten zijn eindoordeel 
willen voorbehouden, totdat hij uit een becijfering de ge
volgen van dit stelsel kan overzien, want wel kan men in 
het algemeen die gevolgden vrij g*emakkelijk aangeven, doch 
het blijft de vraag-, hoe de verandering zal werken voor 
iedere g-emeente op zich zelve. Legt men echter de gemeenten 
omtrent de inrichting te zeer aan banden, dan zal men de 
ontwikkeling van het onderwijs allerminst bevorderen. Velen 
zijn juist teruggekomen van de leuze: ,,Onderwijs Rijks
zaak", omdat door te groote uniformiteit dan allicht ver
beteringen wel eens uitgesteld zouden worden. Ook verg*ete 
men niet, dat de onderwijzer in sommige streken des lands 
zich in heel wat grooter waardeering van zijn arbeid mag 
verheugden dan in andere en ook voor eerstbedoelden zou die 
gToote uniformiteit g'een verbetering- van positie beteekenen. 
Men behoude dus voor de gemeenten den prikkel om boven 
het normale te gaan, mits hetzelfde in iedere gemeente 
gelde voor de beide takken van onderwijs. 

Ten aanzien van den schoolbouw acht ook spreker eene 
aanvulling van het door den Heer D E SAVOENIX LOHMAN 
ontwikkeld stelsel, waarmede hij overigens accoord gaat, 
noodzakelijk ter voorkoming dat schoolgebouwen voor het 
bijzonder onderwijs, uit de publieke kas bekostig'd, bij even-
tueele opheffing van de school eigendom zouden blijven van 
de schoolvereeniging. Spreker voert een voorbeeld aan van 
eene ambachtsschool, welke op hare balans nu reeds voor 
gebouwen een belang-rijk saldo heeft, terwijl de rente en 
aflossingen voor de daarvoor aang-egane geldleeningen toch 
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grootendeels uit subsidiën bekostigd zijn. Wanneer eene 
dergelijke vereeniging liquideerde, zou het toch niet aan
gaan, dat zij dat saldo behield en met de andere baten ver
deelde? 

De Heer TER LAAN zou nog eenige punten van het debat 
nader willen bezien. Volgens de geldende regeling wordt ook 
het gebouw van eene bijzondere- school door den districts
schoolopziener goedgekeurd; voortaan zal deze ook moeten 
goedkeuren, dat men tot dien schoolbouw overgaat; of wel 
zal dit moeten geschieden door den gemeenteraad. 

Voorts is er de quaestie, dat de gemeente meer moet kun
nen geven dan de normale school van den Staat; dat is in den 
grond dezelfde toestand als nu, de Rijksregeling wordt ook 
dan eene minimale regeling. Vandaar dat spreker wensent, 
dat wat het Rijk doet, zal worden eene normale regeling. 
Dat men in enkele gemeenten dan verder gaat, is best, mits 
dit dan ook gelde voor de bijzondere school. Maar wanneer 
nu de bijzondere school zegt, dat dit meerdere voor haar nog 
niet genoeg is, hoe moet dit dan worden geregeld, ook ten 
aanzien van de openbare school ? 

De VOORZITTER zegt, dat dit bij een later punt behoort. 

De Heer TER LAAN wil dan nog- vragen, hoe het zal gaan 
met de standenscholen? 

De VOORZITTER is van meening, dat dit ter sprake zal 
komen bij punt 7, waarmede de Heer TER LAAN zich ver-
eenigt. 

De VOORZITTER stelt hierop punt 3 aan de orde. 

De Heer T E R LAAN vraagt, wat is de bedoeling* van ,,af
doende". 

De VOORZITTER zegt. dat de bedoeling is eene regeling 
voor de normale salarissen. 

De Heer ROODHUYZEN verstaat onder „afdoende" niet zulk 
een kolossaal offer uit de schatkist, maar eene regeling, 
waarbij men langzamerhand komt tot wat men wenscht. 

De VOORZITTER verwijst den spreker naar punt 6 (vroe
ger 4 ) . 
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De Heer D E SAVORNIX LOHMAN acht het bezwaarlijk om 
cijfers te noemen. 

De VOORZITTER is van oordeel, dat men wel kan zeggen, 
wat de norm zou kunnen zijn. De kosten kunnen dan door 
het Bureau worden uitgerekend en aan de Regeering* worden 
gerapporteerd. Spreker acht het van groot belang-, dat er 
eene behoorlijke regeling komt. 

De Heer ROODHUYZEN herinnert er aan, dat de Regeering 
de salarisquaestie bij de begrootingsdiscussie heeft afgewe
zen, omdat de Staatscommissie naar eene regeling zou hebben 
te zoeken. Naar sprekers meening kan deze Commissie wel 
degelijk een standaardsalaris aanwijzen. 

De Heer TYDEMAN gelooft, dat als men het woord „af
doende" wegneemt uit dit punt, de klemtoon valt op het 
woord „dadelijk" en dat trekt hem aan, maar tegen eene 
opvatting', waarbij „afdoende" beschouwd wordt als eene 
gewenschte eindregeling, zou hij bezwaar maken. 

De heer VAN VEEN is van oordeel, dat de Staatscommissie 
niet eene regeling van de hoogte der salarissen moet voor
leggen aan de Regeering, maar wel kan men rapporteeren, 
hoe groot de kosten bij eiken norm zouden zijn. 

De Heer VAN DER MOLEN merkt op, dat punt 3 vrijwel 
algemeen toestemmend is beantwoord. Spreker acht het dan 
ook gewenscht, dat de Staatscommissie een voorstel omtrent 
de salarieering aanbiedt, doch dan behoort dit nog iets meer 
voorbereid te worden, bijv. door eene Subcommissie. 

De VOORZITTER vindt, dat thans wel alg'emeene denk
beelden kunnen worden ontwikkeld, en wil de quaestie der 
cijfers tot een latere vergadering verschuiven. Het woord 
,,af doende" wil alleen zeggen, dat het geen noodmaatreg-el 
moet zijn. 

Spreker mag dus nu aannemen, dat punt 3 toestemmend 
beantwoord wordt. 

De VOORZITTER stelt thans punt 4 (vroeger 2) aan de orde. 

De Heer TER LAAN zou voor de uitwerking dezer regeling 
eene Subcommissie wenschen benoemd te zien. In die rege
ling moet men uitgaan van een algemeen aanvangssalaris; 
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daarop komen dan de verhoogingen met bepaling1 van het 
bedrag, het aantal en den tijdsduur. Diezelfde schaal zon, 
naai- sprekers gevoelen, ook moeten gelden voor het school
hoofd, waarbij dan echter een extra bedrag* komt voor diens 
meerdere en ander werk. Komt de Subcommissie met een 
voorstel, dan kan men daarna debatteeren over de grootte. 
Misschien kan de Subcommissie ook de globale kosten aan
geven. 

De Heer TYDEMAX wenscht iets ter sprake te brengen, dat 
z.i. het best hierbij kan geschieden. Spreker was altijd voor
stander van een stelsel, waarbij de jongste onderwijzer zou 
hebben het karakter van een stagiaire. De onderwijzersakte 
acht spreker als basis onvoldoende; dit moet worden de 
hoofdakte. Zoolang de onderwijzer die niet heeft, is hij in 
een voorloopigen toestand, die ook zijne uitdrukking behoort 
te vinden in het salaris; binnen een bepaald aantal jaren 
moet men die akte hebben behaald, zoodat niet meer voor
komt, wat men thans nog" wel ziet, n.1. dat er verscheidene 
onderwijzers zijn, die het niet verder brengen dan tot de 
onderwij zersakte. 

De Heer KETELAAR gelooft, dat bij de gewenschte normale 
regeling hetzelfde stelsel als thans moet worden behouden. 
Het best zou zijn aan eene Subcommissie de vraag1 voor te 
leggen, hoe het zal worden geregeld voor de hoofden, hetzij 
als eene afzonderlijke regeling, hetzij als een bijslag*. Dan 
moet ook art. 26, vierde lid, der Lager-onderwijswet in toe
passing komen, wat tot heden niet geschiedde. Spreker voelt 
ook voor hetgeen de Heer TYDEMAX zeide: wie niet de hoofd
akte, of liever niet de volledige onderwijsbevoegdheid, kan 
behalen moet de school uit, en dat is dan bij eene stage nog* 
op een leeftijd, waarop men iets anders kan beginnen. Dezul
ken zijn slechts adspirant-onderwijzers en -onderwijzeressen. 

De Heer D E SAYORXIX LOHMAX kan het niet goedkeuren, 
dat door de Staatscommissie cijfers zouden worden genoemd, 
want dan maakt men het der Regeering moeielijk van die 
cijfers af te wijken. Wel noodig zijn daarenteg-en de door de 
Subcommissie te stellen regels, en voorop moet daarbij staan 
het denkbeeld van den Heer TYDEMAX, hetgeen eigenlijk het 
Duitsche stelsel is. Dit brengt dan mede eene geheel andere 
regeling, want voor die stagiaires geldt natuurlijk niet de 
volle bezoldiging. 

4 
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De Heer TYDEMAX merkt op, dat bij bet om die reden bij 
dit punt besprak, om zoodoende te kunnen vaststellen wat te 
verstaan zal zijn onder: ,,aanvangssalaris". 

De VOORZITTER zegt, dat bet denkbeeld om eene Subcom
missie in te stellen voor deze zaken niet is bestreden. Hij 
mag dus aannemen, dat men de benoeming daarvan wenscbt. 

• Spreker vraagt, ot' men de samenstelling aan bet Bureau wil 
overlaten? Dit wordt goedgevonden. De aanwijzing' zal dan 
plaats bebben, als bet eerste gedeelte van dit Hoofdstuk is 
afg-ehandeld, want deze vragen zijn niet los te maken van de 
opleiding'. Aldus wordt besloten. 

De Heer lloouiit FYZEN sluit zich aan bij bet door den Heer 
TYDEMAX g'esprokene; bij acbt bet een zeer groot euvel, dat 
kinderen van 18 jaar voor de klasse komen en invloed uit
oefenen in de scboolvergadering-en, zoo die er mocbten zijn. 

In dit punt 4 ligt, naar sprekers meening, nog de g*ewich-
tige vraag' van bet ambulantisme opgesloten, iets waar spre
ker ten sterkste tegven is. Zoo beeft de rector van een gymna
sium en de directeur van eene H. B. S. zeer terecht bet 
voornaamste vak in de boogste klasse voor zijne rekening, 
maar bij bet lager onderwijs doet zicb, gebeel ten onrechte, 
bet ambulantisme voor. Wordt nu bier bepaald, dat bet 
schoolboofd betzelfde salaris ontvangt als een onderwijzer, 
docb vermeerderd met eene toelag'e, dan vloeit daaruit voort, 
dat ook hij is een onderwijzer, zoodat bet ambulantisme daar
door wordt tegengegaan. 

De Heer TER LAAN wenscbt nog nader ing-elicht te worden 
omtrent de stag*e. Behalve de bezoldiging komt hierbij te pas 
de opleiding*, maar ook de vraag, wat de taak van die candi-
daat-onderwijzers zal zijn; moeten ze eene klasse hebben? 
Spreker zou dat niet wenschelijk achten. Ook hun ouderdom 
moet hierbij geregeld worden. 

Voorts nog- eene opmerking over den bijslag voor het hoofd
schap; hierdoor maakt men dan tevens uit, gelijk ook thans 
in de wet staat, dat het hoofd der school is een onderwijzer. 
Doch ten onrechte brengt de Heer ROODHUYZEN hierbij de 
quaestie van het ambulantisme, want dat kan men hebben bij 
elke van beide oplossingen van de aanhangige vraag in 
punt 4. Tegen den Heer D E SAVORXIX LOHMAX, die geene 
cijfers wilde genoemd zien, omdat de Staatscommissie geene 
verantwoordelijkheid heeft, voert spreker aan, dat die ver
antwoordelijkheid wel degelijk bestaat, nl. om aan de Regee-
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ring- te kennen te geven, welke regeling de Staatscommissie 
wensehelijk acht. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAX bedoelde, dat de Staatscom
missie niet verantwoordelijk is voor de financiën van den 
Staat. Spreker is bang voor te hooge opdrijving' in eens, men 
moei langzamerhand tot het gewenschte komen. 

Spreker vindt, dat in deze quaestie wel degelijk ligt het 
ambulant isme door de woorden ,,boven het onderwijzers trak
tement". Naar zijne meening moeten de tractementen der 
onderwijzers werden geregeld, en daarboven voor de extra 
laak van Int hoofd eene extra betaling van bijv. 10 pet. van 
hetgeen hij op het oogenblik van zijne benoeming tot hoofd 
verdiende; hij blijft dan onderwijzer. Alleen moet men er 
voor zorgen, dat hij steeds meer ontvangt dan de hoogstge-
3alarieerde onderwijzer aan diezelfde school. Hij moet altijd 
een sprong' maken; zoo heeft ook een president van eene 
rechtbank meer tractement dan zijne collega's. 

De VOORZITTER zegt, dat hij geen pleidooi gehoord heeft 
voor eene afzonderlijke regeling van de salarissen der hoof
den. Mag hij dus aannemen, dat een bijslag voor het hoofd
schap algemeene instemming' vindt? 

De Heer TYDEMAX zal er zich niet tegen verklaren, maar 
ontdoet die bereidverklaring van de motiveering van den 
Heer ROODHUYZEX. Het ambulantisme is hierbij wel ter 
>piake te brengen, maar terecht zeide de Heer TER LAAN, 
dat het er niet onafscheidelijk mee is verbonden. Ofschoon 
spreker een tegenstander is van het ambulantisme, wil hij 
toch, dat het hoofd der school niet uitsluitend als primus 
in ter pares wordt beschouwd. 

De Heer ROODHUYZEX wil nog vaststellen, dat het school
hoofd voor het hoofdschap behoorlijk moet worden betaald. 

De Heer VAN DER MOLEX sluit zich in hoofdzaak aan bij 
de meening van den Heer TYDEMAX, dat het ambulantisme 
hier buiten staat. Het heeft een anderen oorsprong dan in het 
verschil van salarieeriug zou zijn gelegen. Spreker komt 
echter op tegen de voorstelling als zou het hoofd der school 
geen onderwijzer zijn. 

De VOORZITTER constateert, dat punt 4 is beslist in den 
in den Leidraad laatstbedoelden zin. 
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Punt 5. De Heer D E BEAUFORT vraagt, of het de bedoeling- zou 
zijn, dat eene standplaatstoelage dadelijk boven de aanvangvs-
wedde zon worden uitgekeerd, dan wel eerst met de latere 
verhoogingen zou beginnen te loopen? 

De VOORZITTER antwoordt, dat die toeslag, naar de bedoe
ling van den Leidraad, aanstonds, dus ook reeds tegelijk met 
de aanvangswedde zou worden genoten. 

De Heer D E BEAUFORT acht het dan minder juist gezien 
dien toeslag' ook ui t te keeren voor pasbeginnende ongehuwde 
onderwijzers. Dikwijls toch kunnen de zoodanigen juist in 
groote steden gemakkelijker en geedkooper dan in platte
landsgemeenten een geschikt kosthuis vinden. 

De Heer VAN DER MOLEX meent intusschen, dat men de 
standplaats toelage op gelijken voet zou dienen te regelen als 
thans reeds voor de kommiezen geschiedt en dus ook aan 
ongehuwden ten goede zou moeten komen. 

Hierbij sluit zich de Heer D E MEESTER aan. Bovendien 
benoemt men in g*rootere steden bij uitzondering pasbegin
nende onderwijzers en dat zal in de toekomst nog minder 
voorkomen, wanneer de dienstjaren elders doorgebracht, 
geldelijk geen bezwaar voor de benoeming* kunnen vormen, 
omdat het Rijk de totale wedple toch vergeedt. Ook verdient 
het denkbeeld overweging om in de standsplaatstoelagen 
zelve eenige gradatiën aan te brengen, verband houdende 
met den leeftijd der onderwijzers. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAX ZOU het wenschelijk vinden, 
dat bij de regeling van den toeslag ook met andere omstan-
dig'heden dan de standplaats rekening werd gehouden. In 
verband met de wenschelijkheid, dat de oudere onderwijzers 
gehuwd zijn en een gezin hebben, zal ook voor de toekomst 
het element kindertoeslag niet gemist mogen worden. 

De Heer TYDEMAX waarschuwt er in dit verband tegen bij 
die toelagen te veel in détails te gaan afdalen. Hoe meer 
men specialiseert, des te grooter de kans, dat men onbillijk
heden begaat. Men ga niet verder dan bijv. een drietal 
groote rubrieken te scheppen. 

De VOORZITTER herinnert eraan, dat thans bepaaldelijk de 
toeslag voor woninghuur aan de orde is. 
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De Heer KETELAAR prijst de Pruisische methode aan, vol
gens welke allen eene toelage krijgen voor woninghuur. Men 
late dus het vigeerend systeem, dat eene toelage eerst op 
28-jarigen leeftijd aanvangt, varen. Allen moeten wonen. 
Slechts zou men een onderscheid in den toeslag kunnen aan
brengen naar gelang de onderwijzer al dan niet gehuwd is. 

De Heer D E SAVORNIN LOIIMAX vraagt, hoe het moet gaan, 
wanneer de gemeente eene woning beschikbaar heeft voor 
den aan te stellen onderwijzer. Moet dan de toelage voor 
woninghuur vervallen en met het Rijk verrekend worden? 

De Heer TER LAAN meent, dat men zulke onderwijzers
woningen, die er vooral in dorpen veelal zijn, zou kunnen 
taxeeren en dat bedrag dan met het traktement verrekenen. 
Spreker begrijpt, dat het totale traktement zal bestaan uit 
de vaste wedde, vermeerderd met een toeslag-, van welken 
laatste de eventueele vergoeding van woninghuur, de kinder
toeslag enz. de verschillende factoren uitmaken. 

De Heer EOODHUYZEN vindt het wel eene bedenking, dat 
op die wijze de onderwijzeressen minder zullen ontvangen 
dan de onderwijzers. 

De Heer D E MEESTER vestigt andermaal de aandacht op 
de standplaatstoelagen der belastingkommiezen. Deze wordt 
berekend naar drie grondslagen, waarvan de woninghuur er 
een is. Voor een afzonderlijken toeslag wegens woninghuur 
is dan geen aanleiding. 

De VOORZITTER meent, dat men zich de vraag heeft te stel
len: „moet overal voor denzelfden arbeid hetzelfde loon wor
den betaald?" Dit is ontkennend te beantwoorden. Reeds 
t rak tementsverhooging in verband met anciënniteit maakt 
inbreuk daarop. Daarnaast komt dan de tweede omstandig
heid, nl. dat hetzelfde loon niet op verschillende plaatsen de
zelfde beteekenis heeft. Houdt men hiermede rekening, dan 
komt van zeil' de standplaatstoelage naar voren, waarin het 
element woninghuur. Maar eindelijk is daarnaast nog* een 
derde punt: ..moet men onafhankelijk van dit alles, rekening 
houden met de uiteenloopende behoeften van de verschillende 
onderwijzers?" Dit laatste in den vorm van een afzonder
lijken kindertoeslag, heeft sprekers instemming niet. Met 
den Heer TYDEMAX ZOU hij zoo weinig mogelijk categorieën 
willen hebben. 
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De Heer D E SAVORNIN LOHMAN vestigt de aandacht erop, 
dat het geenszins vanzelf spreekt, dat eene onderwij zeres 
evenhoog traktement moet genieten als een onderwijzer. 
Yooral de ghuwde onderwijzeres is meer afwezig. In dit ver
band is voor een kindertoeslag aan den onderwijzer veel te 
zeggen. Dat onderwijzers gehuwd zijn en zelf kinderen be
zitten is een groot belang voor de school. 

De Heer KETELAAR vraagt of het de bedoeling zou zjijn 
voortaan de vergoeding voor woninghuur voor hoofden en 
onderwij zers op g'elijk peil te brengen. 

De Heer TER LAAN acht het inderdaad zuiverder de toelage 
voor woning*huur voor het hoofd niet op hooger bedrag te 
stellen dan voor de onderwijzers. De toeslag voor het hoofd
schap moet onafhankelijk staan van dien voor de woninghuur. 
Den kindertoeslag* zou ook spreker wenschen te doen vearvaj-
len, als er eene definitieve regeling komt. Die toeslag* is 
immers niet anders geweest dan een noodmaatregel. 

De Heer ROODHT/YZEN komt nader terug op de quaestie van 
gelijke salarieeiïng van mannelijke en vrouwelijke onderwij
zers. Eene beslissing omtrent dit punt is noodig*, voordat de 
Sub-commissie voor de salarisregeling aan het werk kan 
gaan. 

De VOORZITTER weerspreekt dit. Een voorstel om verschil 
te maken is niet gedaan. Slechts kan er onderscheid in sala-
rieeiïng ontstaan in verband met een kindertoeslag. Spreker 
geeft in overweging, dat de Commissie uitgaat van deze drie 
factoren: 1°. de vaste wedde; 2°. de standplaatstoelage en 
3°. de toelage naar gelang van het gezin. 

De Heer NOLENS sluit zich hierbij aan. Yoor de bepaling 
van het loon kan niet uitsluitend met den gepraesteerden 
arbeid rekening worden gehouden. De behoefte van het gezin 
dient mede in aanmerking* te komen. Bij de standplaats toe
lage moet het al — dan niet — gehuwd zijn onderscheid 
geven en daanraast bij den kindertoeslag het kleiner of groo-
ter getal kinderen. Dit behoort vooral niet dooreengemengd 
te worden. 

De Heer VAN VEEN daarentegen acht een woningtoeslag 
voor ongehuwde onderwij zers ongemotiveerd. Dan is de ver-
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goeding voor woningbehoefte reeds begrepen in bet salaris. 
Pas wanneer een gezin wordt opgezet, ontstaat de aanleiding 
voor een woningtoeslag. 

De Heer TROELSTRA merkt op, dat in bet salaris reeds een 
stuk vergoeding voor woningkosten zit. In overeenstemming 
met hetgeen de Heer D E MEESTER zeide omtrent de stand-
plaatstoelagen voor komniiezen, meent hij, dat de woning
toeslag slechts moet dekken het verschil in woningkosten 
tusschen de goedkoopste en de duurdere plaatsen. 

De Heer D E SAVORNIX LOHMAX wenscht, vermits ook thans 
vrouwelijke en mannelijke onderwijzers gelijkelijk worden 
gesalarieerd, op het door hem gestelde standpunt niet nader 
•in te gaan. 

De VOORZITTER meent, dat uit de gevoerde debatten naar 
voren treedt de bedoeling' om ééne overal gelijke vaste wedde 
te geven, verhoogd met eene toelag*e naar gelang van de 
standplaats, terwijl daarnaast als derde factor eene persoon
lijke toelage kan worden toegelegd, in welke laatste dan het 
verschil van behoefte der gezinnen uitdrukking kan vinden. 
De te* benoemen Subcommissie zal deze denkbeelden nader 
kunnen uitwerken. 

Vervolgens wordt zonder debat of hoofdelijke stemming Punt 6 
punt 6 aangenomen. 

Hierna sluit de VOORZITTER de vergadering. 

Goedgekeurd in de vergadering van 13 Maart 1914. 

De Voorzitter, 

D. BOS. 
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